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Wybrany losta' nowy Zarząd Gminny Ochotniczei Straiy 
Połarnel RzeczpospolItel Polskiel. 

VII 'Ziazd ochotników 
Podczas Zjazdu Gminne

go OSP. który odbył się w so
botę, 22 czerwca w Polkowi
cach dokonano oceny działal
ności ustępującego Zarządu 
Związku za okres sprawowa
nia 5-letniej kadenCji (1991-
5). W gminie Polkowtce od
działy ochotniczej st.ra1y po
t.arnej znajdują się w Sobl
nie. Suchej Górnej I Tarnów
ku. Skupiają ponad 100 
członków. Czwarty oddzial. 
funkcjonujący w Jędrzycho-

. wie. został w tym roku roz
wiązany· 

Sprawozdanie z działalno
ści OSP w minionym okresie 
przedłożyła zebranym Anna 
Michalewska. sekretarz ustę
pującego zarządu. Do głów
nych zadań zrealizowanych w 
tym czasie zaliczyła budowę 
nowej strażnicy w Soblnie (93); 
zamontowanie elektronicznego 
systemu alannowego w Sobl
nie I Suchej Górnej (94); (re
mont remiz stratackich w Su
chej Górnej I Tarnówku (95/ 
6). Ochotnicze oddziały straży 
pożarnej brały udział w 170 
akcjach. Do najaktywn1ejszych 

PPU "lnsBud" 
legnica 
ul. Wrocławska 268 

Z'~,-~a 
do działu handlowego branly instalacji centralnego 

ogrzewania w Legnicy który oferuje: 
• kotły olejowcrgazowe De Dietrich 

o mocy od 16-1450 kW . 
• kotły gazowe I termy elektryczne Vaillant 
• Zawory termostatyczne Danfoss 
• pompy Grundfos 
• zbiorniki olejowe Dehoust 
• wkłady kominowe MKS i MKD 
• grzejnikl Conwektor 
• Izolację termiczną .Stelnomor" 

należy OSP Sobln. na której 
koncIe jest Ich aż 110; z bar
dziej pamiętnych wymienić 
trzeba ga zenie pożaru w Ku-
źni RaCiborskiej w 1992 roku. 
Stan wypo arenla i usprzęlo
Wlenlajcdnostek OSP uznano 
ogólnie za zauowalający. Poza 
dzialalno' clą podstawową 
dutą rolę odgrywają I.alde licz
ne akcje propagujące wtzeru
nek OSP - zawody straźac
kie. sprzedaż kalendarzy czy 
turnieje WIedzy pożarniczeJ. 
SrOOki przeznaczone na funk
Cjonowanie oddziałów ochotni
czych straży pochodzą z bu
dżetu gminy. 

Większością głosów udzie
lono absolutorium ustępujące
mu ZarządoWI ZWIązku OSP 1 
jednogłośnie - Korni 11 ReWI
zyjnej. 

Przed wyborami nowego 
zarządu odbyła się dyskusja. 

• narzędZia firmy Virax 
• elektryczne kotły c.o. 

DZiał Handlowy z fachową obsługą I doradztwem techni
cznym czynny będzie codzlennie: od 8.00-16.00 w soboty 
9.00-13.00, tel. 546-047. 

ProwadZimy sprzeda1 ratalną. Rrma posiada własny 24-godzln
ny Serwl$. 

l' w której reprezentanci po
szczególnych oddziaJów OSP 
zgłaszali swoje wnio ki I za
strzetenla dotyczące m. In. 
mundurów galowych I uru
chomienia syreny w Tarnów
ku. zaniedbań przy wykony
waniu prac budowlanych 
(problemy z su zarolą na 

węte -traiackle) w Suchej . 
Górnej. Soblńscy strażacy 
natomiast wolo kowali o 
przydzlal drugiego samocho
du podając Jako uzasadnie
nie dużą iloŚĆ wyjazdów. a 
także dysponowanie odpowie
dnimi warunkami I pełną ob-
adą · 

Zgounle z po lanowte
niem Zjazdu do nowego Za
rządu Gminnego OSP RP wy
brano 7 z}onków. W jego 

klad wchodzą Ryszard Wy
raz (OSP Sobln) - Preze Za
rządu oraz kolejno: Tomasz 
Sawicki (Komendant Gmin
ny OSP ); Marek Zalewski, 
Jan Franczak (OSP Sobln); 
Bogdan Pleńko. Marian Kla
rzyń ki (OSP Sucha Górna) 
oraz Waldemar Mrozowski 
(OSP Tarnówek). Gminną 
KomIsję ReWIzyjną tworzą 
przedslawiclele poszczegól
nych oddzlalów OSP: Zdzl-
law Kulczyk (OSP Sobln); 
Lesław Krasicki (OSP Sucha 
Górna) I Stanisław Sęk (OSP 
Tarnówek). 

DelegaŁem na Zjazd Wo
jewódzki OSP RP wybrany 
zostal Tomasz Sawtck1. 

UrszlIla Romall/lIk·Kowalska 
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Magazyn 
Miedziowy 

• W ZG .Polkowice-Sieroszowice" prze
bywał Aleksander Łuczak, przewodniczący 
Komitetu Badań Naukowych. Głównym ce
lem wizyty było zapoznanie się z metodami 
I technologią wydobywania soIJ w kopalni 
miedzI. Wspólnie z wicewojewodą Zeno
nem Kwakszycem spotkał się z Jerzym Do
brzańsklm, wiceprezesem KGHM Polska 
Mleclt SA i Andrzejem Janowskim, prezesem 
Doln~ląsklej Spółki Inwestycyjnej. Rozma
wiano o najwatniejszych problemach go
spodarczych województwa legnickiego. Mię
dzy innymi o wej~u kapitałowym .,polskiej 
Miedzi" do Agencji Rozwoju Regionalnego 
Arleg. Mówiono także o udziale KGHM Pol
ska Mleclt SA w tworzeniu Specjalnej Strefy 
Ekonomicznej oraz poruszano kwestie zwią
zane z utworzeniem Regionalnego Fundu
szu Inwestycyjnego. 

• Zakończyły się wybory trzech członków 
28 tysięcznej załogi do Rady Nadzorczej 
LGHM Polska Miedt SA. O prawo nadzoro
wania dzlałalno$d miedziowej spólki ubie
gało się 16 kandydatów, sp~ród których 
wybrani zostali; Wiktor Błądek, zastępca dy
rektora ZG .,polkowlce-Sleroszowlce", Ry
szard Kurek, sztygar zmianowy ZG .Lubln" I 
Józef Maziec. specjalista bhp w HM "Gło
gów· . 28 czerwca odbędzie się pierwsze po
siedzenie Rady Nadzorczej nowej kadencjI. 
Minister przekształceń własn~clowych Wle
sIaw Kaczmarek powołał nowego członka 
rady. Jest nim Józef Dydzlak z wrocławskie
go oddziału Banku Zachodniego. Zastąpi on 
Krzysztofa BIałowolskiego. 

• Od kilku dni w Londynie przebywają 
członkowie zarządu .Połskiej Miedzi' z pre
zesem Stanisławem Siewlerskim na czele. 
Głównym celem wizyty jest prawdopodob
nie zapoznanie się z dzialalno$clą mledzjo
wej spółki w Londynie. Następnie prezes 
Slewlerskl wspólnie z wiceprezes Katarzyną 
Muszkat weźmie udział w posiedzeniu Rady 
Nadzorczej Polkomtelu. 
• Dr inż. Jerzy Dobrosz. rzeczoznawca z 

listy ministra ochrony $rodowiska, uważa że 
kontynuacja budowy elektrocleplownl Glo
gów-Wldziszów opalanej gazem Jest pozba
wiona sensu. Oznaczałoby to bowiem wy
danie ogromnych sum budżetu państwa. gdy 
tymczasem zmarnotrawione byłoby ciepło 
odpadowe z elektrociepłowni HM ,Głogów'. 
ogrzewającej dotąd miasto. Rzeczoznawca 
proponuje, by "... zamiast komylluowat 
Inwestycję, która pochłonie blisko 1,2 bln sta
rych złotych z państwowej kasy, przema
czyt około 30 procent tej kwoty na trzy przed
sięwzięcia, które załatWiq sprawę ciepła dla 
Glosowa. Należy ocieplić budynki z wielkiej 
płyty, zautomatyzowat I skomputeryzować 
stet cieplna Głogowa oraz wybudowat Irre
et ciepłociąg z buty do miasta ". Władze Gło
gowa obawiają się jednak. że cena depła 
.hutnlczego· może być zbyt wysoka dla mie
szkańców. 

• Trwają przygotowania do wizyty papie
ża Jana Pawła II w województwie legnickim, 
która ma nastąpić na początku czerwca przy
szłego roku. W skład zespołu koordynujące-

go prace wchodzą przedstawiciele Diecezji 
legnickiej, władz samocządowych, admini
stracji rządowęj QRz GHM Polska Mleclt 
SA. W tym mfe łl\cu potkaj~ się zespołu 
robocze mające zajmować się bezpieczeń
stwem, promocją I opieką medyczną. 

• Jak Informuje WOjewódzki Inspektorat 
Ochrony Srodowlska w legnicy, dokonane 
w mlnlonym miesiącu pomiary stęteń dwu
tlenku siarki, azotu, siarkowodoru, tlenku 
węgła. miedzi I ołowiu nie wykazały prze
kroczeń wan~d dopuszczalnych. W punk
de pomiarowym w legnicy przy ul. Poznań
skiej zanotowano Jedynie jednorazowe prze
kroczenia stężeń pyłu zawiesinowego. 

• ZG .Połkowlce-Sieroszowlce" urucho
mUy dla swoich pracowników tak zwane 
pensje wczasowe. Pomoc socJ:llna uzależ
niona jest między Innymi od dochodu na 
Jednego czlonka rodziny I okresu zatrudnie
nia. Pensja wczasowa wynosi 660 zlotych 
brutto. 

• Lubińska Fabryka Instrumentów Lutni
czych .Defil· liczy. że z nowym zarządem 
Dolnośląskiej Spółki Inwestycyjnej uda się 
kontynuować negocjacje w sprawie ewentu
alnego udziału OSi w przekszta1cenlu tej 
znanej w kraju fabryki . 

• Nieoczekiwany spadek cen miedzi na 
rynkach międzynarodowych będzie miał 
wpływ na sprzedaż Polskiej MiedzI. Minister 
Kaczmarek stwierdziI, że: " .. . oczywiścle le
pieJ prywatyzować w korzyslllym /liż nieko
r.zysmym klimacie dla tego typu Interesów. 
Poza Iym obecny kryzys jesl jedynie chwilo
wy .. . N Zapadła już decyzja dotycząca wyboru 
doradcy prywatyzacyjnego dla KGHM Pol
ska Mledt SA. W wyniku dwustopniowego 
przetargu komisja ds. zamówień Minister
stwa Przekształceń Własno$ciowych wybrała 
ofenę konsorcjum. w skład którego wcho
dzą Barcłays de Zoete Wedd, Unlon Bank of 
Switzerland oraz Centralne Biuro Maklerskie 
WSK SA. Minister Przekształceń Wlasnościo
wych Wiesław Kaczmarek zapytany czy 
KGHM Polska Mledt SA jest obecnie powy
żej granicy bezpieczeństwa . Minister Kacz
marek odmówił odpowiedzi na pytanie, po
ni;!eJ Jakiego poziomu cen 'miedzi produkcja 
KGHM przestanie być rentowna. Zdaniem 
Wiesława Kaczmarka ceny miedzi na ryn
kach $wlatowych, które obecnie spadły po
nlżej 2 tysięcy dolarów za tonę, niedługo 
pójdą w górę. 

• Zawierucha na miedziowym rynku spo
wodowana działaniami japońskiego domu 
handlowego Sumltomo. spowodowała pr:Jw
dziwy kataklizm. W ubiegłym tygodniu cena 
miedzi spadła do 1860 dołarów za tonę. W 
ubiegły pof\iedzlałek trochę się uspokoiło I 
płacono na Londyńskiej Giełdzie Metali, 
podobnie zresztą jak 25 czerwca, 1990 USD/ 
t. Warto przypomnieć, że na początku bieżą
cego roku płacono za tonę miedzi 3000 do
larów. 

• Podczas 68 Międzynarodowych Targów 
Poznańskich wyjątkowo nie przyznano zlo
tych I srebrnych medalI. Przyznano jedynie 
dwa medale brązowe. Wśród tegorocznych 
laureatów znalazł KGHM Pol ka Mied:t SA. 
któremu przyznano medal za kompłeksową 
ekspozycję. Szerzej o tym wydarzeniu we
wnątrz numeru. 

• Zysk netto KGHM Polska Mieclt SA wy
niósł w ubiegłym roku blisko 482 miliony 
zlotych, tj, o 130 milionów złotych więcej 
niż w 1994 roku. W porównaniu z tym ro-
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kle m spadla dynamika zysków. Polskiej Mie
dzi Już kolejny rok z rzędu nie udaje się 
uchroniĆ przed Inflacją poziomu kapltalów 
własnych . Kapitały te spadły. mimo :te mie
dziowa spółka w ubiegłym roku nie płacila 
dywidendy Skarbowi Państwa . W ' przycho
dach I kosztach finansowych w ubr. Polska 
Mled:t odnotowała wysoką dynamikę wzro
stu. W du:tej mierze wynika ona zapewne z 
kupowania i sprzedawania bonów skarbo
wych. W efekcie. operacje finansowe za
mknęły się dodatnim sałdem na poziomie 
103 mln złotych. co oznacza wzrost tej pozy
cji o blisko 10 razy w porównaniu z 1994 
rokiem. Resort prywatyzacji planuje na przy
szły rok sprzedaż akcji KGHM Polska Mieclt 
SA polskim i zagranicznym Inwestorom. 

• Grupa inżynierów z KGHM Polska M1edt 
SA przebywa w Zairze, gdzie ocenia możli
wości powołania spółki joint venture z tam
tejszym producentem miedzi, firmą Gecaml
nes. Agencja Reutera przypomina wypowiedt 
Stanisława Slewierskiego, który w marcu po 
powrocie z Zairu powiedzlal, że Polska Mledt 
szuka tam możllwo~ powołania takiej spół
ki, która w Zairze produkowałaby miedt. 
srebro, platynę. cynk, kobalt I zloto. Obecne 
rezerwy miedzi . jakimi dysponuje Polska 
Mied:t. szacowane są na 50 lat. 

• Skandal na $wiatowym rynku miedzi 
zatacza cor:Jz szersze kręgI. Prokurntur3 w 
Nowy Jorku poinformowala o wszczęciu 
śledztwa w spr-Jwle zawyżania cen tego me
talu. Pod koniec ubiegłego tygodnia w Wleł
kiej Brytanii powołano specjalną komi Ję do 
zbadania miliardowych nadużyć na rynku 
handłu miedzią . W aferę zamieszana jest wleł
ka japońska korporacja Sumitomo. Załama
nie rynku miedzi mo:te bardzo negatywnie 
wpłynąć na bieżące wyniki finansowe Pol
skiej Miedzi , której prywatyzacja ju:t nieba
wem wkroczy w decydUjącą fazę. 

• "Niecb pan prezes wsląpi do naszego 
związku, 10 palla ocbronimy» - zapropono
wał Ryszard Zbrzyzny prezesowi Dolno$lą
Skiej Spólkl Inwestycyjnej Andrzejowi Janow
skiemu. który podczas spotkania z hutnika
mi mówil. że nie tylko pracownicy. ale I 
prezesi narnżenl są na różne kołeje losu. 

Samochód dl. sapeww 
Rada Miejska Polkowic postanowiła 

zwiększyć o 200 tys. zl wydatki na małą 
architekturę. Na modernizaCję I rozbudowę 
sieci energetycznej na terenie wsi przezna
czono 155 tys zł. Polkowlckl O$rodek Kultu
ry Sportu I Rekreacji Jmpresja ' również się 
wzbogacił. gdyż na organizację imprez łet
nich otrzymał 50 tys. 

Poza rym postanowiono równie:t dofi
nansować położenie asfaltowej nawierzchni 
na boi ku w Zakladzie Karnym w Glogowie, 
wyposażenie biur organizacji społecznych. 
które będą działać w Domu Dziennego Po
bytu przy O$rodku Pomocy Społecznej. W 
kwocie tej znajdUją się również pieniądze na 
zakup samochodu dla saperów z Głogowa . 
Na zakup pojazdu zlożyło się w umie kilka 
okolicznych gmin. 
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Duły areał lejny, ładnego jrodka lokomoclll aterech strał· 
Illków, tak w olbrzymlm skrócie przedstawia si, slan Slrały 
Ochrony Przyrody działalącel w Gmlnle Polkowlee. 

Strażnik za darmo 
Za swoja pracę nie otrzy

mują wynagrodzenia. Roczny 
bucitet Straży Ochrony Przyrody 
dzialającej w Polkowicach jest 
bardziej nl.ż skromny, bo równy 
siedmiu zasiłkom dla jednego 
bezrobotnego. W rezultacie wy
starcza na bardzo niewiele. Gdy
by chclalo się policzyć na Ile, to 
ta zawrotna kwota wystarczy na 
jeden miesiąc na paliwo do sa
mochodu. Strażnicy pod swoją 
pieczą mają nie tylko tereny le
$ne należące do Gminy Polko
wice, Rudna, Nadle$nlctwa Lu
bin I Przemków, ale również Inne 
miejsca takie jak np. Rezerwat 
Przyrody .Stawy Przemkowskle". 
Gdyby strażnicy mieli większy 

budżet I normalne pensje to by
loby Ich zdecydowanie więcej, 
w obecnych czasach niewielu jest 
takich którzy będą robić cokol
wiek za darmo. 

Zadania Straży Ochrony 
Przyrody od wielu lat nie ulegly 
żadnym zmianom, .przyrodnlcza 
policja" zwalcza przestępstwa I 
wykroczenia popełniane na przy
należnym jej terenie. Najpoważ
nlejsze z nich to kradzieże cen
nych gatunków ro$lIn I kłusow
nictwo. Ludzie jednak szkodzą 
przyrodzle w Inny sposób -
wywożą do lasów, parków I te
renów chronionych różnego rp
dzaju ~mleci. Są w$r6d nich za
równo te, które rozkładają się 
jak I takle, z którymi ole wiado
mo co zrobić, jak gruz i tworzy
wa sztuczne. 

Generalnie aol Straż Ochro
ny Przyrody ani Inne slużby ta
kie jak Straż Ldna czy le$nicy 
nie zabraniają wstępu do lasu. 
Nie wolno jednak wchodzić I spa
cerować w miodniku, który nie 
osiągną Jeszcze czterech metrów. 
Zakazów jest jeszcze kUka , jed-

nak są one tylko czasowe. Ogól
nie można powledzleć, że straż
nikom zalety aby ludzie pozna
wali faunę I florę naszego tere
nu . Wychodzą bowiem z zaloże
nla, że jeżeli będzlemy znali ro
~lIny I zwierzęta, bardZiej będzie
my je szanować. Aby Je Jednak 
szanować trzeba prowadzić edu
kację. Taką SOP również prowa
dzI. W ubleglym tygodniu w Re
zerwade Przyrody .Stawy Prze
mkowskie" odbyla się Jedna z 
pierwszych wydeczek, z udZIa
łem uczniów z polkowickich 
szkól. Była udana, gdyż atrakcji 
w Przemkowsklch Stawach nie 
brakuje. Na rezerwat składa się 
bowiem 35 Stawów, które za
mieszkuje ponad dwieście gatun
ków ptaków w tym okolo 140 
lęgowych. Z cieka wszych oka
zów fauny warto wymlenlć orła 
bielika, jastrzębie, czaple, kor
morany I oczywi~de wiełe ga
tunków kaczek. 

Edukacja najmłodszych po
zwala mieć nadzieje, że w przy
szlokl obecna mlodzleż będzie 
szanować przyrodę. Jest to bar
dzo ważne, bowiem teraz straż
nicy mają wiele problemów z 
pseudo-turystaml I pseudo-węd
karzami. Bardzo często okazuje 
się pót:nlej, że są to klusownicy 
I ludzie nieprzychylni przyrodzie. 
W trakde slużby strażnicy wie
lokrotnie mieli okazję się o tym 
przekonać. Często zdarza się, że 
z klusownikami współpraCUją 
rolnicy. Gdy widzą strażnika 
szybko Informują o tym kłusow
ników, którzy znikają jak kamfo
ra, pozostawiając sled w wodzie 
I Inne narzędzia kłusowniczego 
procederu. W pracy stróżom 
przyrody pomagają często ludzie 
dobrej woli I różne firmy z tere
nu GmLny Polkowice i Przemko-

Tylko zorganizowane grupy mogą weJść na teren rezerwatu . 

wa. DZięki nim strażnicy mają 
wlasne mundury, mogą pozwo
lić sobie na oszczędne ale ko
nieczne korzystanie z samocho
du I zorganizować wycieczkę 
edukacyjną dla uczniów polko
wickich szkól. 
- Gdyby n/e la pomoc, nasza 
dzia/alllo!ć poza naszym wła
snym zapalem l zamflowaniem 
do przyrody by/aby mało elek
tow/Ia, olrzymlljemy bowIem 
poza pomocą filia lISOWą pol rzeb
Ily w pracy Sprzęl. Na razie nie 
jesl go zbyt wiele, ale mamy 
Iladzleję, że z czasem się 10 zm ie
tli - mówi Slanisław Krępiti
ski, kierownik grupy SOP w Po
Ikowlcach. - Nasza praca jest 
równIeż łatwiejsza dzięki lemu, 
że w Ilaszych szeregach jesl poli-

cjant, klóry w trakcie patroli Jako 
strażnik ochrony przyrody ma 
znacznie większe uprawnienia I 
może znacznie więcej niż straż
nik. Dzięki temu na miejscu bez 
wzywania patrolu policji może
my wyjaśnić wiele spraw. 

Ze wolch zadań stróże 
przyrody wywiązują się bardzo 
dobrle, robią to bowiem z zaml
lowania a nie dla pi nlędzy. Mają 
jednak nadzleję, t.e w nIedale
kiej przyszłości ich sytuaCja zmie
ni się na lepsze, :te będzie Ich 
więcej i kto~ sfinansuje zakup 
używanego samochodu tereno
wego, który pozwoliłby im prze
mieszczać się po tak dużym te
renie Jakim jest Gmina PolkowI
ce, Przemków I część Rudnej . 

(plt) 

W odświętnym nastroju 
Doroczne spotkanie emery

tów, rencistów i inwalid6w pod
czas obchodów Dnia Jubiłata sta
lo się, zgodnie z tradycją, okazją 
do rozmów, ale i refleksji na le
mat ogólnej sytuacji tej grupy 
społecznej . Podczas uroczystości, 

która odbyła się w mJniony pią
tek, 21 czerwca, Marla Rubl.ś, 

przewodnicząca polkowickiego 
oddziału ZERU, mówiła o trud
nej sytuacji materialnej ludzl S13r
szych, o latach dężkJej pracy I 
nadziejach związanych z żydem 
na emeryturze. Co zoslało /lam 
z naszycb marzeń? - zapytala 
podsumowując swoją wy po
wled:t. W Imieniu członków 

związku, Maria Rubl.ś zlożyła ser
deczne podziękowania tym wszy
stkim, którzy wspomagają Jego 
działalno~. Do najbardZi j hoj
nych należą Urząd Gminy, Spół
dzielnia Mieszkaniowa .Cuprum", 
Przedsiębiorstwo Gospodarki 
Miejskiej, banki, kupcy i rzemie
ślolcy. Pomagają jak mogą -
stwlerdzlla przewodnicząca po
Lkowlckiego oddzlalu wskazując 
jednocze$nle na małe wsparcie 
związku ze strony zakładów pra
cy, w których większo~ prze
pracowała wiele Lat 
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Dute nadzieje wiążą człon
kOWie ZWiązku z przeprowadz
ką do Centrum Usług Socjal
nych w Ośrodku Pomocy Spo
łecznej Ucząc na większe zain
teresowanie Ich problemami I 
potrzebami. 

Podczas uroczystości Hono
rowymi Odznakami Związku 

Emerytów Rendstów I Tnwalidów 
odznaczeni zostali: Stanisława 
Bocian (Skarbnik Gminy); An
drzej PUimon (zastępca burml
strza); Dorota Delążek (POKSiR 
.impresja· - Dzlal KuLtury Wsi 
w Sobinle); Irena Felisiak, CCPI 
.ProMedla") I Grażyna Górak 
(PGM). W imleniu odznaczonych 
podziękowanie złożyła StanLsŁa
wa Bocian. Nie zabrakło rów
nież wielu serdecznych życzeń I 
wiązanek kwiatów, które na ręce 
Marli Rubl.ś składali kolejno obe
cnl na uroczystości przedstawI
dele urzędu, banków, spóldzlel
ni i przedsiębiorstw. 

Obchody Dnia Jubilata 
uświetniły występy chóru związ
kowego z Legnicy i Zespołu 
Folklorystyczno-Ernografjcznego 
~SoblnlanJe" . 

(ula) 
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rzono funkcja azafów Z~ązku Gmin Zagl,bla Mladzlo
wauo. 

Nowe władze 
W ubleglym cygodniu w Ple

chowlcach odbyło się wyjazdo
we posiedzenie Zgromadzenia 
Związku Gmin Zagłębia Miedzio
wego. W zebraniu udział wzięli 
przedstawiciele Choclanowa, 
Przemkowa, Grębocie, Gawo
rzyc, Radwanlc I Połkowlc. Pod
czas dwudniowego posiedzenia 
wybrano nowy Zarząd ZGZM w 
skład, którego weszli burmistrzo
wie I wójcl gmin związku. Poza 
cym powołano równlet nowego 
przewodniczącego Zarządu , 
którym został Enlillan Stańczy
szyn, burmistrz Polkowic. Funk
cję przewodniczącego zgroma
dzenia powierzono Edwardowi 

Koro~cielowi, wójtowi Gminy 
Gręboclce. 

Na zgromadzeniu podjęto 
równlet uchwały docyczące po
parcia działań zmierzających do 
utworzenia powiatu polkowIekIe
go oraz powolania Specjalnej 
Strefy Ekonomicznej. 

Na posiedzeniu związko
wych dZlalaczy obecni byli go
~Ie w osobach Ryszarda Mara
szka, wojewody legnickiego, Sla
nIsławy Repy, przewodniczącej 
Sejmiku Samorządowego Woj. 
Legnickiego I Mariana Markow
skiego, dyrektora Wydzlalu Po
Bcykl Gospodarczej Urzędu Wo
jewódzkiego w legnicy. (Pll) 

Niekorzystny wyn1k przetargu dla Fundacji Rolnej "Plon" 
w Polkowłcach i zmiany w budżecie Gnliny były głównymi 
tematami sesji Rady Miejskiej Polkowic. 

Albo wszystko. albo nic 
Kolejna Już dwudziesta sesja 

Rady Miejskiej Polkowic odbyla się w 
czwartek (27 bm.) w siedzibie władz 
miejskich Polkowic. Na początku obrad 
oddano głos Stanisławie Repie, prze
wodniczącej Sejmiku Samorządowego 
Województwa Legnickiego. 
- Dziękuję serdecznie za pracę sa
morządu po/kowicl<iego. On pierwszy 
sprzeciwił się poczynaniom ministra fi
nansów. To posunięcie utorowało dro
gę sejmikowi samorządowemu do Rzą
du Rp, którego przedstawiciel nie raz 
pokazywał nam ,marchewkę" abyśmy 
wyoofall nasze zastrzeżenia z T rybu
na/u Konstytucyjnego, 00 do zmiany 
sposobu naliczania podatku od nieru
chomości spółek si<arbu państwa. Wła
śnie wtedy samorządy zadecydowaJy 
- albo wszystko albo nici 

Po wystąpieniu S. Repy przyjęto 
dzleslęciopunktowy porządek posle
c4enia, który rozszerzono o uchwalę 
dotyczącą zmiany uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na ustanowienie Spe
cjalneJ Strefy Ekonomicznej na terenie 
Gminy Polkowice. W rezultacie radni 
postanowili: ,Po ustanowieniu w dro
dze rozporządzenia Rady Ministrów 
Specjalnej Strefy Ekonomicznej, tere
ny strefy stanowiące wJasność Gminy 
Po/kowice zostaną przekazane apor
tem dla zarządzającego strefą, w za
mian za udziały - akcje w spółce'. 
Dodatkowo burmistrz Polkowic zapro
ponował, aby przeznaczyć miliard sta
rych złotych na działania i prace ze
społu, który opracowuje plany Specjal
nej Strefy Ekonomicznej. 

Rada przyjęła uchwalę dotyczą
cą miejscowego zagospodarowania 
przestrzennego terenów pod inwesty
cje przemysłowe i usługowe na terenie 

Gminy Polkowice w obrębie Polkowic 
Dolnych. Na obszarze tym dopuszcza 
się między Innymi lokalizację stacji pa
liw I obiektów usług motoryzacyjnych 
oraz parkingI. Dodatkowo w obszer
nym objaśnieniu tej uchwały znalazl się 
również zapis o tym, że część połu
dniowa omawianego terenu zostanie 
wydzielona pod potrzeby przewidywa
nej strefy ekonomicznej rejonu polko
wickiego. Mowa tu o wydłużonym pa
sie terenu wzdłuż linii kolejowej. 

Dzięki pozytywnemu dla samo
rządów orzeczeniu Trybunału Konsty
tucyjnego, lokalne władze odzyskały 
utracone wcześniej pieniądze z tytulu 
zmiany sposobu naliczania podatku od 
nieruchomości jednoosobowych spół
ek Skarbu Państwa. Jest wśród nich 
również Gmina Polkowice, której bu
dżet podczas sesp zostal w tym roku 
po raz kolejny zmieniony. Wydatki gmi
ny wynoszą więc ponad 460 miliardów 
starych zł, a dochody około 350 mld zł. 
Różnice między tymi kwotami uzupeł
niono z nadwyżki budżetowej z lat po
przednich, która wynosi ponad 116 mld. 
starych zł. 

Wszystkie uchwały łącznie z przy
jęciem sprawozdania z działalności 
SSWL, a takie zmian w statucie Gmi
ny Polkowice, zostały przyjęte. Dodat
kowo pod koniec sesp do porządku 
obrad wprowadzono jeszcze jeden 
punkt. Była to uchwała, w której Rada 
Miejska Polkowic poparła wniosek Fun
dacji Rolnej .Plon' o unieważnienie 
przetargu, przeprowadzonego przez 
Agencję Własności Rolnej Skarbu Pań
stwa. Sprzedaż nieruchomości, której 
dokonala AWRSP godzi zarówno w in
teresy lundacp jak i Gminy Polkowice. 

(Pil) 

Przestrzeń 
dla Miedzi 

Przemysi miedziowy przygotował 
na tegoroczne Międzynarodowe 
Targi Poznańskie at trzy wysta
wy, które łącznie :wjmowaly po
nad 500 metrów kwadratowych. 
Ekspozycje KGHM Polska Miedt 
SA sąsiadowały z takimi firma
mi, jak Siemens czy ABR Polska 
Miedt wprezentowala się eks
pozycją "Wczoraj, dzl~, jutro' ;za

projektowaną przez poznań kie
go architekta wnętrz Tomasza 
Wojtkowlaka. Wystawa nawiązy
wala do jubileuszu 35-lecia 
KGHM i miała charakter mulU
medialny. Jednym z elementów 
wy tawy byla atrapa wiety szy
bowej o wysoko~ci 9 metrów. 
Oprócz licznych plansz, na 
których byly podstawowe Infor
macje o firmie, motna bylo lak
t.e obejrzeć filmowe materiały 
archiwalne z początków wgłę
bia miedziowego, jak równiet fil
my promocyjne Polskiej Miedzi. 
Oddzielną, największą pod 
względem powierzchni, wysta
wę zaprezemowaJa Dolno~ląska 
Spółka Inwescycyjna. Trzecia eks
pozycja, równie godna obejrze
nia, byla prezentowana przez 
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Centrum Promocji MiedzI. Poka
wio ono swój .Miedziany dom", 
który jak pamiętamy został na
grodzony na tegorocznych tar
gach .Budoma' 96". 

- Ciekawostką calej naszej 
ekspozycji są potę:ille bryły kon
strllkCJy'lIe, które nie eksponują 
miedzi jako miedzi, a jedynie 
możliwości jej szerokiego zasto
sowallia, szczeg61nie w budow
nictw/e jed/lo f wielorodz/lmym. 
Najlepszym t zresztą piękllym 
dowodem l1a potwierdzel/ie mo
ich sl6w jest ,.mledziany dom " 
1/ajezę 'clej oglqdal/Y przez zwle
dzajqcych - stwierdzil jeden 
przedstawicieli KG HM Połska 
Miedt SA na tegorocznych lar
gach poznańskich. 

Ekspozycja KGHM Polska 
Miedt SA w poprzednich latach 
mi:lla nieco Inny charakter, pro
mujący jedynJe zastosowanie tego 
najwatnlejszego produktu mie
dziowej firmy. W tym roku przy
gotowano wystawę z ogromnym 
rozmachem, godnym jubileuszu 
35-lecia KGHM. 

ZdjfCIa I tekst: 
Amlrze) ucb 

( 
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Do czerwca polkowlckl Klub Konsumenta 
przyjął 127 zgłoszeń, dokładnie tyle 
samo, Ile w całym ubiegłym roku. 

Bezpieczne 
kupowanie 

sq problemy ze ściqgnięciem należności, po
mimo wyroku sqdowego. Podobl/le jest z 
pWlktem farbowania skór przy ulicy Legnic
kiej czy sklepem sprzedajqcym wózki dzie
cięce przy ulicy Kominka, a reklamacje do
tyczq wyblaknięcia i przetarcia materiału. 
Wiem też, że nie wszyscy poszkodowani zsła
szajq się do klubu, by docbodzl( swoich praw. 
Ostatnio też przedstawiciele pewl/ej firmy z 
Kluczborka zbierali zamówienia na tuyko
nanie uszczelnieli f oblt drzwi oraz montaż 
zamków. Prace wykonalt wadliwie IIliczego 
" le poprawili. Cbęmf plac/Ii po 200-300 zło
tych czyllnfe lak malo. 

elu danego towaru. Zgodnie Z Dziennikiem 
Ustaw, sprzedawca jest zobowiązany wysta
wić dokument sprzedaży na towar przekra
czający warro~ć 2000 zlotych, natomiast w 
przypadku mniejszych sum rachunek taki 
wyslawla na żądanie klienta. I jedynym wyj
~ciem jest domaganie się paragonu, szcze
góLnie na targOWiskach. 

Jednym z powodów gwałtownego wzro
stu U~I zgłaszanych wniosków jest zamknJę
cle glogowsklego oddziału Klubu Federacji 
Konsumenta. Spora czę~ć niezadowolonych 
klientów przyjeżdta więc do Polkowic, by 
dochodzić swych praw. Jednak lokalne pro
blemy powstałe w wyniku zaku pu wadli
wych towarów stanowią nadal glówny trzon 
dzialalno~ci klubu. 

Podobnie jak w latach ubiegłych naJ
więcej reklamaCji dotyczy obuwia, mebli I 
sprzętu elektronicznego. Jednak nadal nie 
wszyscy klienci starają się zabezpieczyć przed 
ewenlUalnymi problemamI. Chodzi głównie 
o wszelkie dokumenty ~wiadczące o naby-

Aby za pokolć wzrastające, niestety, po
trzeby konsumentów I usprawnić funkcjo
nowanie klubu, zmienione zostaly godziny 
pracy. Od początku czerwca do siedziby 
polkowleklego oddzialu można zgla 2<'1Ć się: 
we wtorki (JfJX'-13""); grody (JfJX'-13""); 
czwarlki (1fJX'-1Z'" I 16'»-18"') oraz piątki 
(J fJX' -12"'). 

Pomimo tak dogodnych zmian jest tO z 
pewn~cią jedna z tych organizacji, której 
ruleżaloby życzyć jak najmniej klientów. 

(alu) 
Cbciałbym szczególnie przestrzec kIl/m

rów - powiedział Eugeniusz Panasiewicz, 
prezes polkowleklego klubu -- przed korzy
staniem z usług kilku mlejscowycb sklepów. 
To naprawdę poważny problem I o czym 
świadczq liczne zs/oszenia. Dotyczy to m. 
in. sklepu elektronicznego przy ulicy Gło
gowskiej. Dla przykładu klient kup iI kompu
ter, który okazał się wadliwy. W rezultacie 
trafił do sprzedawcy i został przyjęty do na
prawywramacb reklamacji. Tymczasem /lle 
doś(, że nie dokollano 17aprawy, 10 sprzęt 
nie został rwrócony klientowi. Sprawa zna
lazła się w sqdzie i wygraliśmy jq, ale teraz 

Przedsiębiorstwo Gospodarki Miejskiei 
Spółka z 0.0., ul. Oqbrowsklego 2, 59-320 polkowice 

PIĄTEK 21.06.1996 
10.00 Program dnia 10.05 Blok fil· 
mowy dla dzieci - powt. 10.50 Opi
nia P(u)(b)liczna 10.55 Informacje 
TVL 1.1.10 Gość TVL 1.1.25 Panna 
dziedziczka· powt. 1.1.55 Teletekst 
16.45 Program dnia 16.50 Blok fil
mowy dla dzieci 17.45 Informacje 
TVL - wyd. pop. lB.OO Więinlarld -
serial prod USA 18.45 Opinia 
P(u)(b)liczna lB.50 Nowości wydaw
nicze 19.00 Srebrna lutnia - repor
tat Z Turnieju Chórów Legnica Can
tat 1996 19.30 Zagadka zła· film 
prod USA (powt.) 21..00 Panna dzI .. 
dziczka - serial prod. brazylijskiej 
21.30 Informacje TVL - wydanie głów
ne 21.50 Czas prezydentów 22.05 
Serce zakładnika· film prod. angiel
skiej (1977) 23.45 Informacje TVL -
wyd. wiecz. 00.00 Zakończenie pro
gramu 

SOBOTA 29.06.1996 

10.00 Program dnia 10.05 Blok fil
mowy dla dziecl 10.50 Opinia 
P(U)(b)lIczna 10.55 Informacje TVL 
1.1.10 Czas prezydentów 1.1.25 Pan
na dziedziczka (powt., 11.55 Tele
tekst 16.45 Program dnia 16.50 Blok 
filmowy dla dzieci 17.35 Czas dla 
Ciebie 17.45 Informacje TVL - wyd. 
POP. lB.OO WięinlarkJ - serial prod. 
USA 18.45 Opinia P(U}(b)liczna 
lB.50 Bzu... - program muzyczny 
19.20 Serce zakladnika - powt. fil
mu fab. prod. USA 18.45 Opinia 
P(uXb)liczna 21.00 Panna dziedzlcz.. 
ka . serial prod. brazyfijskiej 21.30 

informuje, że z dniem 15 lipca 1996 r. 

nastąpi zmiana numeru telefollu Ce1,trali telefonicznej. 

Aktualnie posiadany nr 474-253 
Za utrudnienia związane z w/w faktem przepraszamy. 

PROGRAM 
TELEWIZJI REGIONALNEJ WOJEWÓDZTWA LEGNICKIEGO 

Informacje TVL - wydanie główne 
21..55 Kojak - serial sensac. prod. 
USA 22.45 Dolina lalek - serial prod. 
USA 23.10 ALM TYGODNIA - Pusta 
plata· film sensac. prod. USA 00.40 
Informacje TVL - wyd. wiecz. 00.55 
Strefa Tańca· lista przebojÓW muzy· 
kl m/odzietowej 

NIEDZIELA 30.06.1996 
10.00 Program dnia 10.05 Blok fil· 
mowy dla dzieci 10.50 Opinia 
P(uXb)lIczna 10.55 Informacje lVL -
powt. 11.10 Panna dziedZiczka . 
powt. 16.45 Program dnia 16.50 
Blok filmowy dla dzieci 17.35 Czas 
dla Ciebie 17.45 Wydarzenia Tygo
dnia lB.OO Wlęiniarkl - serial prod. 
USA 18.45 Kojak - powt. 19.35 
Bzu ... - program muz. 20.05 Strefa 
Tańca 21..00 Panna dziedziczka . 
serial prod. brazyfijskiej 21.30 Wy
darzenia Tygodnia 21.50 Czas dla 
Ciebie 22.00 Colombo· serial kry
minalny prod. USA 23.20 Playboy 
23.50 Zakończenie programu 

PONIEDZIAłEK 1.07.1996 
10.00 Program dnia 10.05 Blok fil
mowy dla dzieci - powt. 10.55 Wyda
rzenJa Tygodnia 11.15 Panna dzJe
dziczka - powt. 1.1-45 Teletekst 
16.45 Powitanie 16.50 Blok filmo
wy dla dzieci 17.35 Z dnia na dzień
kronika poliCY.Ina 17.45 Informacje 
TVL - wyd. pop. lB.OO Więinlarkl -
serial prod. USA 18.45 Opinia 
P(uXb)liczna lB.50 Colombo - powt. 
20.15 Bezpieczne miasto 21..00 

Panna dzledllczka . serial prod. bra
zylijskiej 21.30 Informacje TVL • wy
danie główne 21.50 Gość lVL 22.05 
Kojak - serial prod. USA 22.55 Z 
dnia na dzień - kronika policyjna 
23.05 Dolina Lalek • serial prod. 
USA 23.30 Informacje TVL - wyd. 
wiecz. 23.45 Playboy 00.00 Zakoń
czenie programu 

WTOREK 2.07.1996 

10.00 Program dnia 10.05 Blok fil
mowy dla dzieci· powt. 10.50 Opi
nia P(u)(b)liczna 10.55 InformaCje 
TVL - powt. 11.10 Gość TVL . powt. 
1.1.25 Panna dZiedziczka - powt. 
1.1.55 Teletekst 16.45 Program dnia 
16.50 Blok filmowy dla dzieci 17.35 
Z dnia na dzień - kronika policyjna 
17.45 Informacje TVL - wyd. pop. 
18.00 Wlęinlarkl . serial prod. USA 
18.45 Opinia P(u)(b)liczna 18.50 
Kojak - powt. 19.40 Rośnij zdrowo -
magazyn dla rodZiców 20.30 Glotr 
troterzy - magazyn turystyczny 21.00 
Panna dziedziczka · serial prod. bra
zylijskiej 21.30 Informacje TVL - wy
danie główne 21.50 Gość TVL 22.05 
Opowle'~ do poduszki - film prod. 
USA (1933) 23.35 Z dnia na dzień -
kronika policyjna 23.45 Informacje 
TVL - wyd. wiecz. 00.00 Zakończe
nie programu 

s 

ŚRODA 3.07.1996 

10.00 Program dnia 10.05 Blok fil
mowy dla dzieci 10.50 Opinia 
P(u)(b)liczna 10.55 Informacje TVL 
1.1.10 Gość TVL 1.1.25 Panna dzie-

dZiczka - serial prod . brazylijskiej 
1.1.55 Teletekst 16.45 Powitanie 
16.50 Blok f. mowy dla dzieci 17.35 
Z dnia na dzień - kronika policyjna 
17.45 Informacje TVL . wyd. pop. 
18.00 Więinlarkl - serial prod. USA 
lB.45 Opinia P(u)(b)liczna lB.50 35 
lat Polskiej Miedzi - reportat 19.05 
Opowieść do poduszki - komedia 
muz. prod. ang. 20.35 PrZeboje do
mowego kina 21..00 Panna dziedllcz
ka . serial prod. brazylijskiej 21..50 
Gość TVL 22.05 Czołg • film fab. 
prod. USA (1983) 00.00 Z dnia na 
dZleń . kronika policyjna 00.15 Infor
macje TVL - wyd. wiecz. 00.30 Za
kończenie programu 

CZWARTEK 4.07.1996 
10.00 Program dnia 10.05 Blok fil
mowy dla dzieci 10.50 Opinia 
P(U)(b)liczna 10.55 Informacje TVL -
powt. 11.10 Gość lVL 1.1.25 Panna 
dziedziczka - powt. 1.1.55 Teletekst 
16.45 Powitanie 16.50 Blok filmo
wy dla dzieci 17.35 Z dnia na dzień
kronika policyjna 17.45 Informacje 
TVL . wyd. pop. lB.OO Wlęiniarkl -
serial prod. USA 18.45 Opinia 
P(uXb)liczna lB.50 Czar Harleya -
reportat ze zlotu motocykli w Złoto
ryi 19.05 Czołg - powt. filmu fab. 
USA 21.00 Panna dzledllczka - se
rial prod. brazylijskiej 21..30 Infor
macje TVL - wydanie główne 21.50 
Gość TVL 22.05 Przybłęda · film fab. 
prod USA (1981) 23.40 Z dnia na 
dz ień - kronika policyjna 23.50 Infor· 
macje TVL - wyd. wiecz. 00.05 Za
kończenie programu 



~a&f" "(bwłctA _________________________________ _ 
Kilka miesięcy temu wy

słała pani pismo do M1nlstra 
Finansów z zapytanlem. cyt. 
"jem w bud:lecie brakuje pi~ 
n1ędzy na pomoc dzieciom, to 
dlaczego Poiska nie wystąpiła 
dotąd o redukcję zadhd.enia 
zagranicznego w taJd sposób, 
aby uwolnione środJd budż~ 
towe były takie na realizację 
programów na rzecz dzieci". 
Wiemy, że możllwo~ taka za· 
Wart2 jest w tzw. planle dzia
łań, przyjętym zarówno przez 
dłużników jak i wierzycieli, na 
Śwlatowym Szczycie w Spra
wach Dzieci, który obradował 
w Nowym Jorku pod hasłem 
"Dzieci nade wszystko". Jaka 
była reakcja minlstra na pani 
pismo? 

- Jest kUka przyczyn owego 
stanu rzeczy. Przedmiotowe, albo 
wręcz wlasno~ciowe traktowanie 
dziecka, uznawanie obyczajowej 
maksymy, te .dzlecll ryby glosu 
nie mają", przeświadczenie, te 
okazywanie uczuć dZiecku jest 
szkodliwe, bo ujawnia slabo§ć 
doroslego ltd. Wielu ludzi wie
rzy w skutec;zno§ć ojcowskiego 
pasa, zabawę traktuje jako stratę 
czasu, wszelkie zło upatruje w 
kont<lkcle dZiecka z rówie§nika
mI. Są również tacy, którzy uwa
tają za zbędne wydatki na po
trzeby kulturalne dziecka, a jego 
tycie zawętają do chodzenia do 
szkol y I odrabiania lekcjI. 

Wynika z tego, że aby usu· 
ną~ te przeszkody, przede 
wsZYStJdm trzeba przcłama~ 

- Dziecko wiejskie ma trudno
ści z wyratanlem w slowach swo
Ich uczuć. Z badań dojrzalości 
szkolnej dzieci wiejskich dowia
duJemy się o ubóstwie slowni
kowym w zakresie pojęć okre
ślających stany duchowe ludzI. 
Zbytni pragmatyzm I oszczędność 
w relacjach między rodzicami I 
dziećmi powoduje niedomiar cie
pła emocjonalnego w atmosfe
rze domowej. Może to jest m.in. 
przyczyną, że o starych rodzi
cach zapominają nierzadko na
wet te dzieci, dla których rodzi
ce robią wszystko, by zapewnić 
Im lepszą przysz!o§ć. Nie wie
dzieli, że dziecko żyje teratniej
szością I Że dla niego ważniejszy 
jest pocalunek na dobranoc, ser
deczny u§mlech czy przygarnlę-

dlach do wyrównywania braków 
§rodowiskowych w rozwoju umy
słowym dziecka - wszystko to 
nie sprzyja sukcesom szkolnym, 
cenę za$ za Ich brak placl Bogu 
ducha winne dziecko. 

JGedy dodamy jeszcze 
brak objęcia tego dziecka wy
chowaniem przedszkolnym, 
ścieżka edukacyjna małolet· 
niego mieszkańca wsi przed
stawia się niebywale ciernl
ście. Czy są szanse na zmianę 
tcj sytUacji? 
- Zlik-widowanle kilku tysięcy 

przedszkoli po przejęcIu Ich 
przez gminy znacznie pogorszy
lo St<lrt o§wiarowy dziecka ze wsi. 
Gminy mają na swe usprawiedli
wienie nIe tylko argumenty fi
nansowe lecz t<lkte brak nalety-

. Rozmowa i s;;to~ Marlą lo; ~ 
. pałkową, przewodniczącą Senackie) ' ; 
'KomisJI Nauki I Edukacji Narodo Pokochać i zrozumieć 
w~J. ,'!&', 

- Do tej pory nie otrzymałam 
jeszcze odpowiedzi. Nadal b0-
wiem prawo dziecka do priory
towego traktowania go t<lkte w 
sprawach finansowych - po
zost<lje tylko ozdobnikiem w do
kument<lch Szczytu I na kartach 
KonwencjI. Nic więc dziwnego, 
że na skutek nader trudnej sytu
acji szkól i placówek, konferen
cje dotyczące o~wiaty są zdomi
nowane wlaśnle przez proble
my finansowe. Ale nie nalety 
zapominać o drugiej - nie mate
rialnej stronie tycia. Zaniedba
nie jej przynosi większe i tru
dniejsze do odrobienia szkody 
aniżeli materialne. A że zanied
bali§my wychowanie - pono
simy tego dotkliwe skutki - w 
tym I finansowe. 

Mówienie zatem o psy
chologicznych prawach dziec
ka, które decydują o jego po
czuciu szczęścla wskazuje chy
ba na właściwą k lejlloś~ 
spraw ludzJdch. Najpierw 
musi by~ szczęśliwe dzieciń
stwo, :teby potem było zdro
we społeczeństwo .•. 
- W preambule Konwencji czy
tamy, te dZiecko dla pełnego i 
harmonijnego rozwoju swojej 
osobowości powinno wychowy
wać się w środowisku rodzin
nym, w atmosferze szczę§cia, 
mIloścI I zrozumienia. Kochają
cy rodzice, domowe cieplo, za
bawa, ruch, dużo twórczej swo
body, koleteńska przyja:tń, lu
biana szkoła, przygody I wzru
szenia w kont<lkcie ze sztuką I 
przyrodą, zrozumienie I tyczll
WOŚĆ doroslych ... 

Co jednak sprawia, :te ta
kiego s~ia dzieciom bra
kuje? 

szkodliwe stcreotypy, od wie
k6w tJcwiące w ~wiadomości 
dorosłych, wedle kt6rych 
dziecko to istota niższa i nie 
wie co jest dla niego dobre, a 
co złe? 

- Dziecku do szczę§cla po
trzebni są koledzy i potrzebna 
jest pilka. A czy radni troszczą 
się o to, aby np. w katdej wsi 
było gdZie tę piłkę kopać? A 
gdzie jest troska o wakacje dzieci 
Wiejskich? Czy nie należy Im się 
po cię:tklej pracy w polu przy
najmniej dwa tygodnie obozo
wego lata? Podobno brakUje 
organizatorÓw, gminom brakuje 
na dofinansowanie, rodzicom na 
opłacanie wakacyjnych wyja
zdów. Tak się jednak jakoś skla
da, że na dzieci wciąż brakuje, 
ale na wódkę dla doroslych star
cza. Jeśli między nauką w szko
le a pracą w domu nie ma zaba
wy, zabawek, bajek, twórczo
ści, Czarnego Luda i przygód -
to t<lk jakby w ogóle nie bylo 
dzieciństwa. Do§wiadcza tego 
nie jedno chłopskie dziecko. 

Mówi się często - przy
pomina o tym także Konwen
cja - o zasadzie równych l 
niezbywalnych praw wszyst
Jdch członków rodziny ludz
kiej, a więc i dzieci. Dziecko 
nie jest istotą niższą, tylko 
słabszą. dlatego winn~my 
mu pomóc, a nie panowa~ 
nad nim. teby jednak po
móc, trzeba wysłuchał i po
ważnie traktowa~ dziecko, 
które ma prawo głosu we 
wszystkich sprawach go (bo 
tyczących. W jakim stopniu 
zasada ta znajduje swoje 
odzwierciedlenie w rodzinie 
wiejskiej? 

cie ramieniem, niż powiększanie 
konta bankowego czy dokupie
nie lIu§ hektarów gruntu. 

Surowość w tradycyjnym 
wychowaniu przejawia się w 
do~ powsu.'chnym stosowa
ulu kar cielesnych. Z badali 
CDOS-u wynik~ ze mieszkali
cy wsi częgciej biją dzk'Ci, niż 
uuu, ale woleliby jednak Sto
sować perswazję. Czy można 
ich tego w jakiS sposób nau
czyć? 
- Kslą:tkl amerykańskiego pe

dagoga - Gordona - klóre uczą 
jak bez wladz.y, narzuconego au
torytetu I bida dać sobie radę z 
nIeposiusznym dzieckiem - na 
wieś nie dochodzą. Brakuje punk
tów bibliotecznych, czasopism 
dziecięcych . Ze świecą szukać 
trzeba w szkolach uniwersytetów 
dla rodziców, a w ośrodkach kul
tury dominują dyskoteki, bo do
chodowe. Moglaby rodzicom 
wiejskim pomóc telewizja, ale la 
- w audycjach dla wsi - podej
muje tematy rolnicze i folklory
sryczne. Problemy wychowawcze 
już się w nich nie mieszczą. Skąd 
więc rodzice malą wiedzieć jak 
wychowywać dziecko bez bida? 
Nie wiedzą też, że obowiązująca 
nas wszystkich Konwencja o Pra
wach Dziecka, nakazuje ochronę 
dziecka przed wszelkimi forma
mi przemocy fizycznej bądt psy
chicznej, krzywdy lub nadu:tyć. 
A przecież bicie dziecka jest za
wsze przemocą fizyczną l psy
chiczną. Przemoc tę stosuje się 

zwłaszcza wobec dzieci mających 
kłopoty z nauką. Przeładowane 
programy szkolne, podręczniki 

pisane językiem - dla przecięt
nego ucznia - zbyt trudnym, nau
czyciele nie przygotowani na SlU-

tego zalnleresowania tą formą 
opieki ze strony rodziców. Swiad
czy o tym chOĆby fakr, te ponad 
15 tysięcy miejsc w przedszko
lach wiejskich jest niewykorzy
stanych. w mJ~cie zaś Istnieje 
nadmiar chęrnych. przyczyny są 
dwojakie: mala wiedza rodziców 
o funkcji edukacyjnej - a nie tyl
ko opiekuńczej - przedszkola 
orn konleczno§ć ponoszenia 
opiat w cza ie, gdy zubotenie 
wsi daje się jej mieszkańcom do
tkliwie we znaki. 

Istllieje zatem - w obe
cnych warunkach· molliwość 
upowszechnienia wychowa
ula prLcdszkolncgo? 
- Uwatam, że istnieje lecz nie 

w fOlmle pelnych przedsz.koli. 
Wyst<lrczy wrócić do sprawdzo
neJ formy ognisk przedszkolnych. 
Przez wiele lat placówki te, lu
biane przez maluchów i akcep
towane przez rodZiców, slutyJy 
tysiącom dZieci wiej kich w przy
gOlowaniu do podJęcja nauki. 
Wladze oświatowe, zamJast ulep-
zać warunki ich funkcjonowa

nia, zlikwidowaly tę formę na 
rzecz tzw. zerówek, za którymi 
dzieci raczej nie przepadają, bo 
są wtłoczone w rygory szkolne. 

Wyrównywanie szans 
edukacyjnych stawia nader 
trudne zadanla także prred 
gminami. Wystarczy chocby 
wspomnicć o problemie szkół 
z klasami łącL.Onymi. W gt'ę 
bardzo częstO wchodzi likwi· 
dacja szk6ł małych i dowoże
nie uczniów do szkół "'yLej 
zorganizowanych. Jak w takiej 
sytuacji m6wj~ o szczęściu 

dziecka, milości i zrozumie
niu? Czy w l)'JJl zamęcie lu
dzie odpowiedzialni za kształ· 
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cenie młodego człowieka nie 
zatracają po drodze tego wszy
stkiego, o czym mówiWmy 
wczdnlej - jego podmiotowo
gd, wrailiw~l. o~ci na 
świat? 
- To prawda, te zmiany de

mogtalkzne powodują konlecz
no$ć ci4łgłego korygowania sled 
szkolnej. I prawdą jest również 
to, te małe szkoły są drogie a 
gmina ma mało pieniędzy. Drot
sze jednak od wszystkiego po
winno nam być dziecko. Je$1I nie 
zapewnimy n;lU bezpiecznych 
warunków - tak w drodze do 
szkoly, jak I w samej szkole -
to może nie ryzykujmy likwida
cji szkol y bliskiej mu dwojako: 
psychicznie I terytońaLnie. Klasa 
w terenle, wędrujący nauczyciel 

Hotele mieszczące się przy 
ulicy Polkowlckiej w Rudnej nie 
przypominają tych Jakie znamy, 
choćby z własnego podwórka. 
Parterowe tasiemce podobne są 
raczej do baraków tyle, t.e tro
szkę większych. Powstały w ła
tach 1976-80 i według pierwot
nych załotet'i służyć mialy pra
cownikom tutejszego zakladu -
Hydrobudowy Lubin. Z czasem, 
gdy i1o~ć zatrudnionych zmnieJ
szyła się kilkakrotnie, wolne mie
szkania wynajęte zostały kopal
ni, która tam kierowała rodziny 
nie mające aktualnie własnego 
lokum. Warunki jakie panują w 
hotelu nie są zbyt dekawe -
wspólne sanitariaty na korytanu, 
nieszczelne okna, zimno, a zwła
szcza wszędobylski pyl (.zasłu

ga' wału utworzonego wokół sta
wu osadowego) lO glówne nie
dogodno$cl z Jakimi borykają się 
mieszkańcy. Do miasta też mają 
daleko, co szczególnie zimą spra
wia wiele kłopotów. Zamieszka
li tu, bo jak twierdzą, nie mieli 
Innego wyboru. 

Problem rozpoczął się w 
momende utworzenia, w uble
glym roku, strefy ochronneJ .że
Lazny Most". Jasno z tego wyni
ka, że ludziom mieszkać tutaj 
jut nie wolno. W możliwie Jak 
naj krótszym czasie wszyscy mie
szkańcy powinni opu$dć hotel. 
CZę$ć rodzin górniczych JUŻ się 
wyprowadziła, glównle do Po
Ikowic. Zostały jeszcze cztery. 
Mieszkamy tu od dwóch lat -
powiedzIaJ Paweł Kaster. - Do 
końca czerwca mamy zameldo
wanie tymczasowe, potem mogił 
je przedłui:yt na 2-3 miesiące, 
ale { lak w końcu musimy się 
wyprowadzit. Słyszeliśmy leż, że 
ten botel został już sprzedany, 
ale oficjalIl Ie nikt nam nic 111e 
móWił. Ten leren jesl w strefie 
ochronnej i Il{e wolno tu przeby
wa( dłużej l1iż 8 godzilI, czyli 
tyle tle trwa dzień pracy. MIe
szkają lU także pracownicy "Hy
drobudowy·. Część rodzin gór-

- specjalista, zielona szkoła, kła
sy autorskie, Integracyjne, spe
cjalne - elastyczno$ć dostoso
wana do potrzeb może być dziec
ku wiejskiemu wielce pomocna. 
Tam, gdzie dzieci Jest malo I nie 
sposób utrzymać szkoły Jako ca
ło.kl, mote funkcjonować Jej 
czę~ć, powiązana organizacyjnie 
ze szkołą zbiorczą. Ukwldacja 
szkól, traktowana jako ostatecz
no$ć, musi mieć na względzie 

przede wszystkim dobro dziec
ka I wcze$niejsze przekonanie 
rodziców o sluszno$ci takiego 
posunięda, aby nie dochodziło 
do konfliktu między wladzaml 
gminy a mieszkańcami wsi, na 
czym dzieci tracą najwięcej. 

Dziękuję za rozmowę. 
Rozmowud: Piotr &rtosz 

nlczycb dostała mieszkania w 
Polkowlcacb, w byłycb botelacb 
"Rudnej". Zostaliśmy my {jeszcze 
trzy bille rodziny, które leż mają 
stałe zameldowanie l1a terenie 
Polkowic. 

Nie wiadomo jak były roz
dzielane te mieszkania, - do
dala tona pana KaSIera - bo 

PGM ltp·. Natomiast podania tych 
rodzin .będą ponownie rozpa
trywane w przypadku POZOSta
wanJa wolnych mieszkań". 

Hotele muszą zniknąć 

Andrzej Rączklewicz, Dy
rektor "Hydrobudowy· Lubin nie 
potwierdził Informacji o sprze
daży bloków parterowych. -
jedynie blok piętrowy, pUSty obe
cnie, wystawiony został 710 prze
targ. Jak wiadomo, od ubtegle
go roku teren te71 stanowi strefę 
ochro/lną "te/azny Most", dla
tego ludzie IIle powillnl tu mle
szkat t o tym, że te budynki nie 
mogą służy t jako botele mie
szkańcy wiedzą już od ponad 
roku . Wszyscy mają tymczaso
we zameldowanie. Sami muszą 
teraz szukać mieszkali dla sie
bie. Zakład nie da Im icb 11a 
pewno, 0111 nie wybuduje. Nie 
jest określone do kiedy mogą tu 
mieszkać. Powinni jedli ak jak 
najszybciej wyprowadzl( się 

stqd. N/kt Icb na razie II/e wy
rzuca . Określiliśmy tylko, że do 
kOlka roku należaloby ten te
rm opróżl/ić, ale sq to tylko /la-

Powstała strefa, więc hotele muszą zniknąć. 

Ludzie ze strefy 
niektórzy IIle podlegali pod Po
lkowice, a dostali je. To też się 
cbyba liczy? Mamy małe dzieci, 
ktÓre często cbontją . Tu w ogóle 
nie da się mieszkać, bo albo nie 
ma wody, albo prądu . Ostamio 
taR było przez kilka dni I tllkt 
nie powiadomił nas o tym, że 

jest jakaś awaria. Woda, którą 
przyWOŻOIIO 111e nadaje się do 
picia . Kierowca beczkowozu tak 
mów/ł. Trzeba ją kilkakrOIlIle 
gOlowat. Zresztą la na miejscu 
leż nie jest lepsza. Ate musimy 
jej używać, bo co mamy zrobit:? 

Złożyłem podallie do Urzę
du Gmilly w Polkawlcacb o przy
dział mieszkania, - powiedział 
pan Kaster - ale kiedy jeździli
śmy dowladywat się, ciągle po
wtarza/lO nam, żeby przyjecbać 
za dwa tygodnie. Potem Z/1ÓW 
za dwa lygodl1le, aż niedaLv/1o 
przyszła odmowna odpowiedź. 

Na początku czerwca zain
teresowane trony (cztery rodzi
ny) otrzymaly z Urzędu pisma, z 
których tre$ci wynika, że .wszy
stkle wolne lokale zostaly Jut roz
dzielone". Otrzymały je osoby, 
których podania wpłynęły do 10 
marca br. (podanie pana Kastera 
wpłynęło 15 kwietnia). Z dalszej 
tre$ci pisma wynika, że .na uzy
skane wolne lokaje będą kiero
wane osoby zatrudnione w cha
rakterze osób ,.nIezbędnych" dla 
miasla, tj. O$wiata, Policja, Slrat, 

sze ustalenia Wytlikojące z 
utworzenia strefy ocbroll nej. jak 
wspom II lałem, Ismieje ona od 
zeszłego roku i wcześniej nic 
bylo wiadomo jaki będzie jej za
sięg, a zatem czy ludzie będą 
mogli tlllaj I7Ileszka(. Rodziny 
gómlcze otrzymały miejsca w 
botelu na zasadzie umowy jaką 
zawarliśmy z kopa/nią { klórq 
możemy W każdej cblviIi roz
wiązać. Reszta 10 już sprawa 
kopalni. Gorzej jest z Ilaszyl7ll 
pracownikami. MusImy Im za
pewni( 1/1l1e mIeszkania W naj
bliższym czasie planujemy ogra
n/czyt miejsca przez przenlesie-
11ie rodzin do jed/lego botelu, a 
polem nIusimy z/ibw/dowa( je 
generalnie. Gdyby nie strefa 
ocbronna, botele /sil/lałyby 

nadal. 
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Azymut Polkowice 

W kwietniu kopalnia prze
kazała miastu swoje zasoby mie
szkaniowe, w cz~ zamieszka
łe przez swoich pracowników. 
W rezultacie urząd przejął 24 
segmenty dwupokojowe i 112 
jednopokojowych. PozwolIlo tO 
zaspokoić potrzeby mieszkanio
we ponad 130 rodzin. Dużym 
ograniczeniem przy przydziela
niu lokali byl przede wszyslkim 
metrat pomieszczeń w odnie
sieniu Iiczebno~cl członków po
szczególnych rodzin. W tej chwi-

li wszystkie lokale są Już calko
wicie zasiedlone. Nie udało nam 
się zrealwwat wszystklcb ocze
kiwalł, - powledzial wicebur
mistrz Mariusz Gnych - ale oso
by, które z/otyły podania do lu
lego, a nawet polowy marca, 
olrzymały przydZiał mieszlla
nla. Natomiasi ci ludrte poja
wflf się trocbę póinlej I jesl 10 

niestety ten segmem rodzin cne
ro- I więcej osobowych, którycb 
problem jest trudniejszy do roz
wiązania . O Ile latwlej jesl uzy
skat w wylliku rOlacjl mieszka
nie jednopokojowe, to w przy
padku dwupokojowego sprawa 
jest bardziej skomplikowar~a. Je
dyną ofeną jaką możemy za
proponowat jest czekanie rla 
rotację na "dwójkacb". Innej 
możliwości w tej cbwlli nie ma. 
Możemy operować jedynie na 
zasobacb botelowycb. Wszystkie 
Inne mieszkania w gminie są 
przydzielane zgodnie z uchwa
łą Rady Miejskiej, na podstawie 
zatwierdzonej i nie podlegają
ceJ zmianom listy. Szkoda, że te 
rodziny wcześniej 1/le zareago
wały, cbot nie jest 10 tak, że zo
stały one pozostawione samym 
sobie. Nowe prawo o najmie jest 
dość ocbronne w stosunku do 
lokatorów, którzy znaleźli się w 
trUdnym położeniu nie re swo
jej winy. Nakłada ono również 
na rakłady pracy i dotycbcza
sowych wynajmującycb zapew-
1IIenle lokalf zamlennycb. Nie 
można icb bezkarnie uStll1ąt 
tylko dlatego, że budynek zna
lazł się w strefie ocbronnej. W 
wan/llkacb wyznaczaula slrefy 
l/a pewno sq wpIsalle decyzje o 
odszkodowaniach, roszczeniach 
ild. Nie jesl bowiem tak, że ry
suje się kółeczko wokół jakiegoś 
źródła oddziaływania na oto
czenie { mówi się, że tUlaj jest 
strefa, a wszyscy ludzie, którzy 
są w strefie powinni być wysie
dleni, ponieważ za tym Idą ko
SZTy. Sądzę, że byt może trzeba 
postawlt NRudnej" pytanie i my 
je rÓwnież, jako urząd, posta
WilI/y: "Czy wyznaczenie strefy 
nie jesl obwarowalle tym, że 

wszystkie siedliska czy miejsca 
stałego pobytu ludzi nie powIn
ne byt przez kopalIlię I na jej 
koszt zaspokojone?" jesl jednak 
oddzielny temat. 

Tak więc urząd pomóc 
może, ale tyłko wtedy, gdy zwol
nią się odpowiednie lokale w 
przejętych od kopalni blokach. 
"Odpowiednie" to znaczy dwu
pokojowe. Zastanawiać może tyl
ko fakt, dlaczego kopalnia wcze
$niej nie rozwiązala sprawy mie
szkaniowej swoich pracowni
ków? Strefa istnieje od ubiegłe
go roku, natomiast hotele prze
kazane zostały dopiero w tym. 

Urs:ru14 ROllla"tull-Kowal$lla 



Informacje są prze
twarzane i wprowa

. dzane do głównej 
. ~ bazy danych , 

Baza jest udostępniana 
e; 

>if' dostawcy erwisu ONLINE 

Tele52łtfreson 

ul. Heweliusza lllXVll p., 80-890 Gdańsk 
tel. +58 31 5076,31 3421, fax +5831 5079,3] 3421 
email: info@teleadreson.com.pl 
WWW: http://www.teleadreson.com.pl 
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,... zabawki 

,... art. papiernicze 

,... art. fotograficzne 

,... odbitki barwne wykonane 
w profesjonalnym laboratorium 

OGŁOSZENIE DROBNE 
.. Dla chcących dorobić do pensji. emerytUry lub renty Jako 

doradca finansowo-ubezpieczeniowy. Oferujemy szkolenie I facho
wą opiekę oraz motłiw~ć szybkiego awansu. 
Polkowice, tel. 45-12-05 
.. Sprzedam Wartburga. Rok produkcji 1976. stan bardzo dobry. 
Wiadomość: leI. 45-09-23 
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ZAWIADOMI EN IE 
Zarządu Gminy Polkowice 

Zgodnie z art. 18 ust. 2 pkt. 5 ustawy z dnia 7 lipca 199 roku 
o zagospodarowaniu przestrzennym COz.U. nr 89. poz. 415) 
zawiadamia się, te projekt miejscowego planu zagospodarowa
nia przestrzennego miasta Polkowice obejmującego obszar ogra
niczony od północy I wschodu lerenaml leśnymi, od południa 
terenem szybu kopalni ZG .Rudna', od zachodu sąsiadujący z 
terenami urządzonej zieleni będzie wylotony do publicznego 
wglądu w dniach: od 8 lipca 1996 roku do 28 lipca 1996 roku , w 
WydZiale Gospodarki Przestrzennej Urzędu Gminy w PolkowI
cach, Rynek 17, w godzlnach 8.00-16.00. 

Przedmiotem projektu planu Jest lokalizacja zbiornika reten
cyjnego solanki dla potrzeb podsadzkownl wraz z towarzyszący
mi elementami infrastruktury. 

Zgodnie z art. 23 ustawy, każdy kto kwestionuje ustalenia 
przyjęte w projektach planów mote wnieść protest. 

Zgodnie z art. 24 ustawy, każdy, którego inleres prawny lub 
uprawnienia zostaly naruszone przez ustalenia przyjęte w prOjek
tach planów może wni~ zarzut. 

Zainleresowani mogą zglaszać protesty I zarzuty na piśmie do 
Zacz,ldu Gminy, z podaniem oznaczeń nieruchomości w terminie 
nie dluższym nit 14 dni po upływie okresu wyłożenia. 

Za ZlJrzqd 
Przewod/llczący Zarządu 

~ 
. 

o KSIĄŻCE DLA DZIECI I MŁODZIEŻY 
,Biblioteka Dziecięco-Młodzieżowa w polkowicach 

• ksiqżki dla najmłodszych 
Helena BECHLEROWA - ur. w łodzI. Autorka kSiążek 

dla najmłodszych dZieci, audycji radiowych, tłumaczka z 
języka rosyjskiego. Nauczycielka, redaktor czasopism dzie
cięcych, a następnie redaktor książek dla najmłodszych. 
Debiutowała w 1948 r. na lamach czasopism dla dzieci. 
PieIWszą książkę Jak kotek zwierzątka mlekiem częstowa'" 
wydała w 1958 r. Napisała również teksty do kilku książe
czek-zabawek, wydala zbiorki wierszy oraz poWieści dla 
najmlodszych. 

• Wesołe lato 

• Zima z białym nledtwie
dZiem 

• Zajączek z rozbitego lu
sterka 

• O żabkach w czerwonych 
czapkach 
W twórczości pisarki two

rzywem dla baśniowych Wizji 
jest najbliższe otoczenie dziec
ka - dom rodzinny i przyro
da. Przechodząc od rzeczywi
stości do baśni, animuje 
przedmioty za pomocą 
których bohaterowie jej ksią-
żek urzeczywistniają swoje '--____ -;-_--'-__ --.J 

marzenia I fantazje. Ważnym elementem jest ukazanie atmo
sfery ciepła rodzinnego, życzliwoŚCI i zrozumienia we wza
jemnych stosunkach między dorosłymi a dziećmi. 

Drugi nurt twórczości to książki o charakterze poznaw
czym, w których autorka w lekkiej i dowcipnej formie 
przekazuje wiadomości z zakresu przyrody. 

• ks tążki dla dzieci 
Mira JAWORCZAKOWA - ur. w Sartanie. Prozaik, współ

pracowniczka prasy młodZieżowej. Debiutowała w 1946 książ
ką "Marmotek z gór", opublikowaną pod nazwiskiem M. 
Wiśniewskiej . Dla dziec.i napiSała wiele opOWiadań, w których 
ukazuje młodych bohaterów i ich problemy na tle życia 
szkolnego i stosunków panujących w rodzinie. Najciekaw
sze, najchęl1liej czytane jej książki lO: 

• Jacek, Wacek i Pankracek 

• Majka z Siwego Brzegu 

• Zielone pióro 

• Oto Jest Kasia 
Osobną dziedZiną zainte- r-------------, 

resowań M. )aworczakowej jest 
życie wielkich ludzI. Mikoła
Jowi Kopernikowi poświęCiła 
k łątkę "Gdy odbijamy od pa
rtu". W 1980 roku ukazała się 
książka .. Wszystkie swoje k ię
gl kładę", w której autorka uka
zuje epiZod z życia słynnego 
typografa krakowskiego, J. Ja
nuszewskiego, wydawcy "Fra
szek" J . Kochanowskiego. 

9 

Interesującą pozyCją jest 
zbiór opowiadań O dziejach 
książki I drukarstwa na prze
strzeni wieków - .Przyjaclel 
na zawsze". Pisarka mocno 
podkreśla nieprzemijającą war
tość słowa drukowanego oraz 
książek, które towarzyszą człowiekowi przez całe życie. 
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CMdA Ja.(bwl,lA _________________________________ _ 

" .. ,Uważam, że jak najszybciej należy za
kodczyć sprawę Jana Gambala, ponieważ ni
czemu dobremu to nie służy. Są wyższe racje, 
kt6rym ludzie oddani koszyk6wce muszą się Rewanż za spadek 
podporządkować ... " 

Parę dni trwało, zanim uzgodni
Uśmy termin I miejsce spotkania. Te
mat znany był w zasadzie od począt
ku. Był pokłosiem wcześniejszego ar
tykułu o odwołaniu Jana Gambala ze 
stanowiska trenera koszykarskich ka
detek. Sprawa ta wywołała pewne za
mieszanie w kręgach poIkowlckleJ ko
szykówki. 

Zobligowany 
przez zarząd MKS 
Krzysztof Korsak, Jako wicepre

zes MKS ds. sportowych zapraszając 
mnie na spotkanie od początku nie 
ukrywał, że został zobowiązany przez 
urzędujący zarząd MKS .Orzeł' do na
świetlenia mi kulis odwołania trenera 
kadetek. To, o czym dowiedziałem się 
w początkowej fazie naszej rozmowy 
nie było w zasadzie niczym odkryw
czym, ponieważ doskonale wiem, że 
bez spójnego dzialanla w jakimkolwiek 

Jana Gambala Jest Krzysztof Olszyt1-
ski, Jest bardzo prz8bojowym człowie
kiem. Potrafi zjednywać wokół siebie 
ludzi, poszukuje sponsorów. Janek tego 
nie potrafili chyba nie potrafi. Zresztą 
z powstaJych drużyn z roku na rok 
dziewcząt ubywało, Jan Gambal po
pełnia/ bJędy szkoleniowe, na które nie 
wolno było nam przymykać oczu. Do 
pamiętnego dnia z zespołu kadetek po
zostaly tylko cztery dziewczyny: Agnie
szka Radz/et1czal<, Elżbieta Wypasek, 
Patrycja Korsak I Justyna KIos/ńska. 
Tak dalej być n/e mogło. 

'łf związku z zaistniałą sytuacją 
zarząd ,Orła' zaproponował Janowi 
Gambalowi, (co podkreślal niejedno

Tak najogólniej motna okre
ślić wYstęp pl/karzy Górnika 
Polkowice w finale wojewódzkim 
Pucharu Polski w plice notnej. 
W ubiegłą niedzielę nasz zespół 
pokonał słabiutką Iskrę Kochli
ce 7:1. Bramki dla Górnika zdo
byli: Kłoslńskl (3' I 54'), Prokop 
(25' I 87'), Bugaj (82' I 83') 
oraz Maławskl w 86 minucie. 

Posłanka Bronisława Kowal
ska, będąca honorOwYm goście 
finału wojewódzkiego, wręczając 
puchar kapitanowi naszego ze
społu Grzegorzowi Karmelicie D0-
wiedziała: ~Gratulując Waszej 
drulynle zasłulonego zwycię

stwa, tyczę szybkiego powrotu 
do trzeciej ligi" 

Mniej optymistycznie wYDO
wiadał się po meczu trener Artur 
Sikorski: .Rótnlca poziomu oby. 
dwu zespołów była dosY!1 wyra
ina, efektem czego jest wynik 
7:1. Tym nie mniej zdecydowanie 
nie jestem zadowolony z ~tępu 
mojego zespołu. Fatalna pIerw
sza połowa, braki zaangalowa
nla I lidera. Tak więc niedosyt 
pewien zostaje, natomiast wynll< 
mole zadowalać, tym bardziej, le 
po raz pierwszy w historII Górnik 
zdobył Puchar Polski finału woje
wódzkiego·. 

Górnik wystąpił w składzie: Po
czta - Malawski, MajeWski, Rybitwa, 
Uss (46 Zaraza), Karmelita, Kloslń
ski, Bugaj, Prokop, Swendera I Ma
chaj. 

krotnie mój rozmówca), aby wspólnie z '-----------------------
Krzysztofem Olszyńsklm poprowadził 
zajęcia w Zespole Szkół z dziewczęta
mi, które weszły w wiek juniorek. Takie 
rozmowy prowadzone były od dwóch 
lat. Niestety, w lutym tego roku Jan 

Tomasz Borkowski I Jan Dzięba z SP-
1 prowadzi godziny koszykówki, jed
nak to rzeczywiście za mało. Chcąc 
poważnie myśleć o polkowlckJej koszy
kówce trzeba mleć .bogate" zaplecze 

być może spośród tam wystawionych 
zawodniczek ,Orzeł' pozyska 2-3 nie
zbędne koszykarki. Klub posiada, 
oprócz ftnanasowego wsparcia Urzę
du Miasta, hojnego sponsora, dzięki 

MURZYN ZROBIŁ SWOJE 

przedsięwzięciu, a w sporcie szczegól
nie, nie ma wyników. Nie mniej jednak 
muszę przyznać, że o wielu sprawach 
nie miałem pojęcia . Ale po kolei, o czym 
warto wiedzieć. 

Międzyszkolny Klub Sportowy 
.Orzeł" skupia w swoich szeregach 
dwie sekcje- rozpoczął moją eduka
cję Krzysztof Korsak - są nimi triath
łon I koszykówka. Zarząd tworzą: Gra
żyna Banach, Wiesław Kozdroń, An
drzej Wierdak, Krzysztof Korsak i WIo
dzlmlerz Uberski. Zdaniem Krzysztofa 
Korsaka to dzięki nim koszykówka w 
og6le IstnieJe. Prócz Indywidualnego 
wkładu podejmowane są również de
cyzje kolegialne. 

Koszykówka Jest chyba Jedyną 
dyscypliną, która w krótkim czasie po
trafi zjednywać sobie przychylność wie
lu ludzJ, w tym ... 

- Pierwszym, który zacząl zdoby
wać przychylność innych I zjednywać 
drugich był niewqtpliwle Zdzisław Wa
necki - mówi Krzysztof Korsak - Od 
niego wszystko się zaczęło. On sIWO
rzy! podwaliny koszykówki w Polkowi
cach / pierwsze k/asy o poszerzonym 
profilu wychowania fizycznego. Jan 
Gambaj przyszedł w zasadzie na goto
we, przejmuj'lc jakby z marszu sched/l 
po Waneddm. 

Zdaniem Krzysztofa Korsaka nikt 
z ówczesnego zarządu nie przypu
szczał, ~ ... to wszystko skończy się w 
tak krótkim czasie. Przeciwiet1stwem 

część II 

Gamba! zdecydowanie nie wyrazii zgo
dy na wspólne treningi. 

Obserwując brak jakiejkolwiek 
współpracy pomiędzy trenerami, zarząd 
MKS ,Orzeł' zdecydował się na cyklicz
ne, co najmniej raz na dwa miesiące, 
robocze spotkania ze wszystkimi tre
nerami. Podczas tych spotkań szcze
rości będą omawiane wszystki kwestie 
dotyczące efektów Ich pracy. Jedno
cześnie zarząd postanowił przydzielić 
poszczególnym trenerom konkretne za
dania. Tak więc od nowego sezonu: 
zespół II ligi; juniorki - poprowadzi 
Dańusz Rias, drużynę kadetek I mlo
dziczek - Krzysztof Olszyński, nato
miast drugi zespól mlodziczek treno
wać będzie Jan Gambal, o ile tę pro
pozycJę przYJmie. 

Zgodnie z ostatnimi ustaleniami 
w OZKosz od września tego roku do 
PolkowIc przyjeżdżać będzie, Jako d0-
radca-konsultant, Eugeniusz Pisarski, 
trener kadry narodowej, który prowa
dzić będzie z polkowickimi trenerami 
systematyczne zajęcia teoretyczno
praktyczne. 

Tak więc zespół jest, z czego na
leży się cieszyć, jednak w sytuacji zu
pełnie skrajnej, może się okazać, że 
drużyna nie ma kim grać. Aktualnie tre
nuJąca grupa pozostająca do dyspozy
cji trenerów, to stanowczo za mało. 

- Bazujemy w zasadzie na Jednej 
szkole - mówi dalej Krzysztof Korsak 
- Co prawda dwójka nauczycieli wf: 

utalentowanych dziewcząt. Należy więc 
już dziś rozpocząć pracę z tymi dzieć
mi. Zdecydowaliśmy, że Ryszard Ko
z/olek, aktualnie trener chłopięcej dru
żyny Zespołu Szkół, zająłby się prowa
dzeniem szkółki koszykarskiej na ba
zie SP-4. Mamy nadzieję, że w dosyć 
krótkim czasie decyzja ta przyniesie 
pożądane efekty. 

Skończyły się więc żarty, bowiem 
podczas ostatniego posiedzenia (27 
maja) zarząd klubu postanowi! zgłosić 
,Orla" PolkowIce do rozgrywek drugiej 
ligi. Mimo wcześniejszych deklaracji w 
naszym zespole nie zagrają dwie za
wodniczki ,Startu' Starachowice. 
Szczęśliwy traf sprawII, że slarachowl
czanki pozostają w II lidze i w tej sytu
acJi trudno dziwić się takiemu postano
wieniu. Z wcześniejszych anonsowa
nych w skIadnaszego zespołu wejdzie 
Jedynie Beata Jazlowlecka, była zawo
dniczka II-ligowego AJ.S Wroclaw. 
Mimo pewnych braków w ograniu I 
szybkości spowodowanych dwuletnią 
przerwą w rozgrywkach, będzie zna
komitym wzmocnieniem drużyny dzię
ki doświadczeniu zdobytemu w ligo
wych rozgrywkach. Trwają rozmowy na 
temat pozyskania 187-centymetrowej 
zawodniczki z zielonogórskiego AZS
u. Jest ona typowym ,centerem', która 
z pewnością przydalaby się naszemu 
zespolowl. Jak zapewnia Krzysztof Kor
sak, poszukiwania trwają. Poza tym 30 
czerwca ukaże się lista transferowa I 

%0 

któremu ewentualne kwestie związa
ne z mieszkaniem czy pracą nie po
winny stwarzać problemów. Tymcza
sem w aktualnym składzie zespołu 
MKS ,Orzeł' znalazly Gię: Jolanta Mo
skaluk, Agniszka Jeńczak i Beata Ja
złowiecka - seniorki, Sylwia Moska
luk, Justyna Konewczyńska, Aleksan
dra Urban, Katarzyna Ozga, Kata
rzyna Konewczyńska i Magda Ko
zdroń - juniorki, oraz kadetki - Elż
bieta Wypasek, Agnieszka Radzień- . 
czak, Patrycja Korsak I oczywiście 
Justyna Kłosińska, która ostatnio po
wołana zostala na mistrzostwa Euro
py, będąc jednocześnie kapitanem 
pierwszego zespołu drużyny narodo
weJ kadetek. 

W tym składzie dziewczęta 
przebywać będą na obozie kondy
cyjnym w Czechach w okresie od 17 
do 30 sierpnia. Przy okazji dziew
czętom I trenerowi życzymy realiza
cji plan6w obozowych, a także nie
zapomnianych wrażeń z uroczych 
zakątków liberca. 

Podsumowując jednak nasze 
spotkanie Krzysztof Korsak powie
dział krótko: 

- Uważam, że jak. najszybciej 
zakończyć należy sprawę Jana Gam
bala, ponieważ niczemu dobremu to 
nie sluży. Są wyższe racje, którym 
ludzie oddani polkowickJej koszyków
ce muszą się podporządk.ować. 

AJUlnej Lecb 
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Dobra forma biegaczy 
Na trudnej trasie motocros

sowego toru w Górkowie odbył 
się bieg przełajowy organizowany 
z okazji 25-lecla HM .Głogów·. 
Blisko 150 zawodników miało do 
pokonania dystans około 5 km. 
Startowali najlepsi biegacze z za
kładów I spółek KGHM Polska 
Mledt SA. W kategorii open zwy
ciętył Wiesław Zabłotny z HM .Le
gnlca" przed Janem Kurzeją (ZG 
Polkowlce-Sleroszowice) I lesia-

wem Pilichowskim (ZT Lubin). 
Nasi starzy znajomi Szcze

pan Miązek I Leon Garbacik w 
kategorii 50 lat I PQwytej zajęli 
odpowiednio drugie I trzecie miej
sce. Zwyclętył w tej kategorii 65-
letni, były trener kadry Polski ma
ratończyków Michał Wójcik z Mie
dziowego Centrum Zdrowia. W kla
syfikacji drutynowej zwyclętyła 
HM .Głogów· pned ZG ,Polkowi· 
ce-Sieroszowice' I HM .Legnica·. 

Kółko Z brązem 
Niewątpliwie najwatnlejszym 

wydarzeniem minionego weeken
du były lekkoatletyczne mistrzo
stwa Polski. Odbyły się one w 
Pile z udziałem 450 zawodniczek 
I zawodników z 95 klubów, co w 
porównaniu z frekwencją ostat
nich lat jest liczbą rekordową. 
Przejmujące zimno nie pozwoliło 
uzyskać przyzwoitych wyników. 
Przyznaję, te liczyłem na Rajmun
da Kółko, którego wynik awan
suje go na tegoroczne Igrzyska 

Olimpijskie do Atlanty. Tymcza
sem nasz oszczepnik wywalczył 
.tylko· brązowy medal. Osiągnął 
wynik 75,96 m. Jego młodszy 
kolega klubowy Ireneusz Kara
sińskl zajął czwarte miejsce wy
nikiem 72,60 m. Jedyna przed
stawicielka płci pięknej Górnika 
Polkowice Renata Szykuiska w 
trójskoku wynikiem 13,06 m zna
lazła się takte poza .pudłem' 
zajmując ostatecznie czwarte 
miejsce. 

Kolarskie rozrachunki 
Niewiele mieli do powiedze

nia kolarze Górnika Polkowice 
podczas kryteriÓW ulicznych w 
Lądku ZdrÓj I Środzie Śląskiej. W 
pierwszym na dystansie 48 km 
jedynie Maciej Rzepka znalazł się 
w pierwszej dziesiątce, zajmując 
ostatecznie 5 miejsce. W drugim 
52 km wyścigu wspomniany Ma
ciek bYł szósty, natomiast irene
usz Krynicki dziesiąty. 

W najblilszą niedzielę pod
czas kryterium ulicznego w Boja
nowie koło Piły startować będą 
podopieczni Zenona Wotniaka. 
Następnie wyjadą na własny 
koszt na obóz wypoczynkowo
szkoleniowy do Wyrzyska, gdzie 
przebywać będą od 1-16 lipca. 
W trakcie zgrupowania wezmą 

udział w trzeciej serii Pucharu 
Polski, która odbędzie się w Star
gardzie Szczecińskim w dniach 
6-7 lipca. Impreza ta jest wyści
giem klasyfikUjącym do mi
strzostw Polski. Wystartuje w 
nich pierwszych stu zawodników 
z największą ilością punktów ze 
wszystkich pucharowych serii. 
Kolejnym sprawdZianem będzie 
wyścig etapowy w Koninie w 
dniach 12-14 lipca. I wreszcie 
najwatniejsza tegoroczna impre
za, w której mamy nadzieję wy
startują takte nasi kolarze, to 
mistrzostwa Polski w jetdzie na 
czas I ze startu wspólnego. Mi
strzostwa odbędą się w Przasny
szu od 24-28 lipca. Trzymamy 
kciuki! 

Mamy nadZieJę, 2e wśród stu najlepszych kolarzy na starcie 
tegorocznych MP staną takle kolarze z Polkowlc 

Polkowickie kumite 
Bardzo dobrze wypadli po

Ikowlccy karatecy startujący w 
wojewódzkim turnieju karate kyo 
kushln, jaki odbył się 22 czerw
ca w Glogowle z udziałem 108 
zawodniczek I zawodników z 9 
klubów. W kumlte w kategorii do 
75 kg najlepszy okazał się To
masz Baju., który wyprzedził w 
klasyfikacji Indywidualnej swoje
go kolegę klubowego Wojciecha 
Dolnego. W kategorII otwartej 
powytej 75 kg zwyciętył Artur 
Golba. Natomiast wśród kobiet 
w kategorii otwartej najlepszą 
okazała się Anna Suliwoda. Je
den z naj młodszych polkowiekich 
karateków Radosław Tomasik 
dwukrotnie wywalczył drugie miej
sce; w kategorii kata dzieci I w 
klikersie do 45 kg. Najwszech-

stronniejszym zawodnikiem tur
nieju uznano Tomasza Bajusa. 
Drutynowo zwyciętyło Leszno 
przed Polkowicami I Lubinem. 
Trenerem sekcji karate ogniska 
TKKF Start jest Zbigniew le
miesz. Polkowiccy karatecy nad
chodzące wakacje spędzą bar
dzo pracowicie. Uczestniczyć bo
wiem będą w dwóch obozach 
szkoleniowych. Pierwszym będzie 
międzynarodowy w Krakowie w 
dniach 23-28 lipca, drugi nato
miast w centralnym ośrodku spo
rtowym w WałelU od 29 lipca do 
4 sierpnia. • Wypoczynek· kara
tecy zafundowali sobie na wła
sny koszt. tyczymy im pozytyw· 
nych wyników podczas egzami
nów mistrzowskich I szkolenio
wych kyo. 

Podopieczni Zbigniewa Lemiesza prezentują S ię znakomicie w kazdeJ 
scenerII . 

Nowy dyrektor 
Podczas wtorkowego (25 

bm.) posiedzenia Zarządu KS 
Górnik Polkowice przyjęto rezy
gnację dotychczasowego dyrek
tora klubu Waldemara Jedynaka. 
Jego miejsce zajął, prawdopodob
nie po dlulszym zastanawianiu 
się, Artur Sikorski, dotychcza
sowy trener pierwszej drutyny 
piłkarskiej. Funkcję tę obejmie 
od lUpca br. 

UstępUjący Waldemar Jedy
nak w rozmowie telefonicz.neJ na
stępnego dnia pOWiedZiał: .No
wemu dyrektorowi tyczę, podolr 
nie jak całemu klubowi, którego 
na(1al będę sympatykiem, wfelu 
sukcesów i zadowolenia z tej 
trudnej i odpowiedzialnej pracyw. 

W następnym numerze 
pnedstawimy rozmowę z nowym 
dyrektorem KS Górnik Polkowice. 

Miedziowe strzelanie 
Na strzelnicy lubińskiego 

osiedla Przylesie kilka dni temu 
odbyły się strzeleckie zawody o 
puchar przewodniczącego lZPPM 
Ryszard Zbrzyznego. W imprezie 
startowało 17 drutyn związko
wych reprezentujące poszczegól
ne oddziały I spółki KGHM Poi
ska Miedt SA_ Najlepszą druty-

ną okazała się reprezentacja ZG 
.Lubin·. Drugie miejsce przypa
dło drulynle Zakładu Doświad
czalnego, a trzecie HM .Legni
ca". 
Zwycięski zespół wystąpił w skła
dzie: Stanisław Paczkowski, Ze
non Hapel, Stefan Matynowicz I 
Józef Cembala. 

Stronę sportowa redaguje Alldrzej Lecb, tel. 48-1Z-9() 
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Prze2ywasz wprost ma I e chwile. Korzystaj 
teraz z każdej szansy J jawi się przed Tobą. 
PłanuJ I muaJo p do realizacji swoich 
marzeń. Nikt I nic na przeszkodzie. 
Twoje otoczenie z CI w nowym ~wletle I 
będzie nieco zask tym, co robisz, ale trzy-
maJ się raz obranej drogI. 

BYK 
Twoja ak!yWno~ zawodowa ma bezpośredni 
wpływ na rodzinę. P wlnlene$ więcej czasu po-
święcić najbll:tszym. anlzujesz rodzin-
ne spotkanie al sz krótkI wyjazd. 
W tym tygodniu watną wladom~. 
PrzygotUj slę ' teŻ na d zmiany, które naslllplą 
zupełnie nieoczekIwanie. 

BLIŹNIĘTA 
Nareszcie zrozumlald swój bląd I chcesz Inaczej 
podejść do pewnycwp.... Nie unikaj jednak 
rozmów z partner kowlcle po Two-
jej stronie I chce t o co Ty. W najbliż-
szym czasie czeka wydatków, nie sza-
staJ więc pienięd. też za kIerown,icą, 
szczególnie w sobotę . 

RAK 
Pned Tobą tydzień wypelniony rodzinnymi spo-
tkaniami. Raz będ e lem, raz gospoda-
rzem. Jdll lubisz t y' masz okazję prze-
żyć wspaniale ch aJbłl:tszymJ . Staraj się 
jednak nie rolStn:l nlonych spraw. Kup 
sobie coś nowego, o fryzjera I napełnij lo-
dówkę - reszta uloży się sama. Nie nadużywaj 
jednak alkoholu, zwlaszcza w niedzielę. 

w najbll:tszym tygodniu możesz dostać propozy-
cję dotyczącą pracy nieoczekIwane zmia-
ny I będziesz tną decyzję . Dasz 
sobie radę, Jeśli wiesz 
czego chcesz I Twoja opinia 
będzie się liczyć dlatego do-
k1adnle przemy$) sprawę. 

PANNA 
Jeśli czujesz się przepracowany I zmęczony to .... , "" """, .. ~_poaynek. _'" na kIlka dni lub pos I eJaksować w domu. 
Przebywaj częŚCI~ ym powietrzu albo 
zajmij się uprawianie Cokolwiek zrobisz 
teraz dla siebie poprawi to TwÓJ nastrój i poczu
jesz się znacznie lepiej. 

WAGA 
Nadchodzące dni pokojne I uplyną w do-
skonalej harmonII z enlem. Będziesz mógł 
nareszcie znaletć zmowy z najbll:tszy-
mi, dla których I ostatnio zbyt dużo 
czasu. Wykorzyst szczególnie na za-
bawy z dziećmI. One potrzebują teraz Twojej 
obecności I wsparcia. 

SKORPION 
Jesteś dobrym oh!;el"lwal,orem dlatego z pewno-
ścią zauważyłeś, że dzieje się co$ 
ciekawego, ale nie o co chodzI. 
Tak byłeś zajęty że niemal 
stracJJeś kontakt z Nie miej teraz do 
nikogo pretensJI. tygodnia wszystko 
powinno się wyjaśnić. 

STRZELEC 
Unikaj teraz wielkIch z romadz.eń I podró2y. Jeśli 
motesz odwolaJ spot gające dłu:tszego 
wyjazdu łub pode żnych decyzji. NI-
czego nie przeprowa sllę. Musisz przecze-
kać ten okres, lnacze sz mleć kIopOly. Nie-
dlugo zla passa m czujesz ulgę. Wtedy 
dZlalaJ odważnie. 

KOZIOROŻEC 
Spodziewaj się przyjazdu kogo$ dawno nie wi
dzianego, ale nie ił zbyt miła wizyta . 
Unikaj jednak pochop' zlalań, raczej słuchaj, 
dopiero potem za . W ten sposób dasz 
sobie czas na zasta e, by nie powiedzieć 
czego$ czego mógł łowaĆ. Racja jest po 
Twojej stronie. 

WODNIK 
Znalazleś się w sytua dość trudnej, ale nie 
rezygnuj z dalszego ania. WypelnlJ ten czas 
pracą lub wyjedt n Za kIlka dni sprawy 
wrócą do normy. J ś wszystko co mo-
gleś, bądt spokojn a rezultaty. Poro-
Zmawiaj z Baranem, on do rze CI życr; I zawsze 
ma dla Ciebie jakąś radę. 

RYBY 
Myślami jesteś gdzieś daleko, ale od czasu do 
czasu musisz zejść Staraj Się bardziej 
skoncentrować na jeszcze zmIe- . 
nić w swoim . O<>-
bra passa trwa z szansy I 
działaj . Pod koniec tygodnia dostaniesz milą wla
dom~, która Oę zaskoczy. 
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Rozwiązanie krzyź6wkl (wyciflY z gazety I naklejony diagram krzytó~) . najeży przesłać na 
kara e pocztowej na adres redakq do dnia 11 Rpca 1996 r. Nagrodą z.a prawidłowe rozwiązanie 
krzyżówki jest film FU; 200136 do aparatu fotograficznego ufundowany przez FOTCUB. 

Rozwlęzanle krzyt6wkl z Gazety PoIkowIeklej 24/96. POZIOMO: Pńam, kajak. łowisko, 
ruina, wypór, Wieżyca, Kana, lokal, banan, Kurpie, Ipomea, kusza, atrapa, szambo, sapka, 
Assam, barka, endemia, poncz, Ubia, 09,nisko, Ruten, Ninj8. PIONOWO: parol, Ibiza, Mlawa, 
świeca, estyma, kowal, japok. Karol, IqUltos, naprawa, otoman, alembik. bekas, nasyp, Niasa, 
Arden, komosa, amper, Senat mezon, balon, rubin, agawa. 

Nagrod9 za prawidłowe rozwląznle krzyź6wkl 24J96 wytosował Stanisław T orchala zam. 
przy ul. Kasztanowej w Połkowicach. Po odbiór nagrody prosimy zg/ąsić si, do siedziby redakqi. 

Adres redakcjl: 59-320 Polkowice, ul. Górna 313, tel.lfax 45-10-13. 

POZIOMO: 
1) pozostałość po 

. kończynie 
6) kreteński władca 
9) duty ptak 

10) odkryta przez 
Schliemanna 

11) nalot na tłoku 
12) podrótny baga2 
13) wydZielina kaszalotów 
16) okres godowY u ryb 
19) ze śmietany 
22) mieszkanko kanarków 
23) dawniej: powatanie, 

szacunek 
24) niewielka rybka 
25) kolejowa 
26) legnicka Fabryka 

Przewodów 
Nawojowych 

27) bela materiału 
30) harmider 
33) handluje skradzionym 

towarem 
36) pustelnik 
37) ~azd biskupów 
38) rozsądek, pewność 

siebie 
39) przyprawa kuchenna 
40) oprzęd poczwarki 
41) tatrzańska sosna 

PIONOWO: 
1) dusigrosz 

L 2) gazon, kwietnik 
3) kostrzewa, lub 

rajgras 
4) zniewaga 
5) celny w dziesiątkę 
6) wodny ssak 
7) afrykańskie państwo 
8) gra z kółkami I 

szpadą 

14) miała białego ojca i 
czarną matkę 

15) ruch obrotowy 
17) dzika wiśnia 
18) w kościach łub kołem 
19) małpa wąskonosa 
20) w parze z młotem 
21) nadworny ebenista 

ludwika XV 
28) syrop 
29) ... Gustaw 1798-

1865 poeta związany 
z dekabrystami 

30) środek ołówka 
31) pastewna roślina 

motylkowa 
32) następca Klaudiusza 
33) dawniej: słowo 

honoru 
34) skarbiec Alibaby 
35) świadczenie 

powypadkowe 
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